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EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
El mobiliari urbà de la ciutat i els seus diferents elements estan exposats a la degradació 
per l’ús, el pas del temps, l’obsolescència i la vida útil dels seu materials, els efectes 
dels elements naturals (pluja, sol, temperatures, etc.), l’incivisme o el vandalisme. Per 
això, un dels principals esforços que l’administració local ha de fer és fer les inversions 
necessàries de forma permanent i sistemàtica per garantir-ne el manteniment, la millora 
i/o la substitució.  
 
El diumenge 27 d’agost, hores després del temporal de vent i pluja viscut a la ciutat, es 
va produir la caiguda d’un fanal de ferro de nou metres d’alçada a la ronda Zamenhof, 
arran de la qual va resultar ferida greument una dona, que, va acabar ingressada a l’UCI 
de l’hospital Parc Taulí. Aquest grup municipal érem al lloc dels fets en el moment 
d’aquests, i vam poder fotografiar el fanal en qüestió i el deteriorament produït per l’òxid 
exterior i interior. 
 
En total, a Sabadell, hi ha uns 16.800 fanals fixat a terra. Molts d’ells fa dècades que 
estan col·locats. 
 
Actualment, i com tothom a la ciutat pot comprovar amb un senzilla revisió ocular, molts 

dels nostres fanals metàl·lics presenten dues problemàtiques a les que cal posar remei 

en breu temps, ja que son una veritable amenaça i perill per la salut i integritat física dels 

ciutadans: 

1. Els efectes dels orins dels gossos representen una gran problemàtica per als 

fanals pel seu efecte altament corrosiu, ja que provoquen el deteriorament 

ràpid de les bases. 

  

2. El robatori sistemàtic i permanent de les tapes metàl·liques dels fanals de 

la ciutat, deixant en exposició el cablejat elèctric interior a les inclemències del 

temps (aigua, vent, corrosió) i a la possibilitat que pugui veure un accident per 

contacte directe amb el cablejat o per electrificació del fanal metàl·lic. 

Per tots aquests motius, el grup municipal d’Esquerra Republicana a l’Ajuntament de 

Sabadell proposa d’adopció dels següents 

  



 

ACORDS: 

Primer. Instar el govern de la ciutat a presentar, en un termini inferior als tres mesos,  

noves accions sumades a l’actual servei de manteniment i reposició 

(temporalitzades, quantificades i prioritzades) per al manteniment dels fanals 
metàl·lics de l’enllumenat públic de la ciutat. Unes accions que abordin, entre d’altres 

actuacions, les enumerades als punts 2 i 3 de la moció present. 

 

 

Segon. Aprovar la implementació d’un pla d’acció pel manteniment dels fanals de 
l’enllumenat públic contra la degradació pels orins dels gossos, que protegeixi els 

que encara no estan rovellats i substitueixi els que ja estiguin degradats . 

Independentment d’aquest pla d’actuació, destinar més recursos a accions de 

conscienciació per instaurar com a pràctica generalitzada dels propietaris de 
gossos de la ciutat dissoldre’n l’orina amb aigua a la via pública. 

 

Tercer. Reforçar la reposició de les tapes metàl·liques dels fanals i de mesures de 
seguretat provisionals i ràpides a tots els fanals on no sigui possible una reposició de 

tapes immediata, que eviti possibles accidents i la degradació dels fanals. 

 

Quart. Instar el govern a estudiar la implantació dels punts 2 i 3 d’aquesta moció a través 

de plans locals d’ocupació del Vapor Llonch, dirigits a aturats. 

 

No obstant, el Ple resoldrà. 
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Sabadell, 25 de setembre del 2023. 
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